
راه  سعادت

 آشتي نوروزي تلويزيون 
با فيتيله اي ها

   سپيده آماده
چند ماه پ�س از ماجراي ش�وخي جنجال برانگي�ز برنامه 
فيتيله كه ب�ه تعطيلي اي�ن برنامه و اس�تعفاي مدير گروه 
كودك و نوج�وان منتهي ش�د، روز گذش�ته تهيه كننده 
برنام�ه »فيتيل�ه« از بازگش�ت عموه�اي فيتيل�ه اي ب�ه 
آنت�ن رس�انه مل�ي در اي�ام ن�وروزي خب�ر داده اس�ت. 
به گزارش »ج��وان«، روز جمع��ه ۱۵ آب��ان ۱۳۹۴ در نمايش طنز 
هفت دقيقه اي غير زنده »هتل فيتيله« از س��ري نمايش هاي عمو 
فيتيله اي ها، ديالوگ هايي بين شخصيت هاي اين نمايش رد و بدل 
مي ش��ود كه موجب اعتراض گروهي از آذري زبان هاي كشور شد و 
در نهايت منجر به توقف پخش اين برنامه، توبيخ و بركناري برخي از 
عوامل آن و عذرخواهي مسئولان صدا و سيما شد. پس از اين ماجرا 
رئيس صداوسيما با ابراز تأس��ف عميق از خطاي رخ داده گفت: »با 
مديران و عناصر دخيل در اين مس��ئله تأسف بار كه موجب رنجش 
خاطر هموطنان عزيز آذري زبان شده اند، برخورد جدي و به اين امر 
رسيدگي كامل مي شود. وي همچنين از بركناري و توبيخ دو نفر از 
مديران شبكه ۲ س��يما و چند نفر از عناصر و عوامل توليد و نظارت 
اين برنامه خبر داد. در ۲۵ آبان و پ��س از اعتراض و صدور بيانيه ۲۸ 
نماينده مجلس »علي زارعان« مدير گروه كودك و نوجوان شبكه ۲ 
سيما به منظور پذيرش اشتباه صورت گرفته و دلجويي از معترضان 
از سِمَت خود اس��تعفا داد. روز گذشته در حالي كه بيش از چهار ماه 
از ماجراي جنجال آفريني فيتيله اي ه��ا مي گذرد، عليرضا آقايي در 
گفت و گو با خبرنگار سرويس تلويزيون و راديو »ايسنا« اعلام كرد: از 
روز چهارشنبه سوري قرار است با برنامه اي تحت عنوان »هفت سين 

رو بچين« مهمان خانه هاي مردم شويم. اين برنامه توليدي است و 
اكنون گروه سازنده كه شامل ۱۸0 نفر مي شوند، به شكل شبانه روز 
كار مي كنند تا بتوانند برنامه را به موقع به پخش برسانند. اين برنامه 
قرار است هر شب ساعت ۲۳ پس از پايان سريال نوروزي شبكه يك 
روي آنتن برود و تكرار آن ساعت ۱0 صبح روز بعد پخش خواهد شد. 
آقايي سپس درباره  اينكه چه شد كه براي اجراي برنامه به شبكه يك 
دعوت شدند، توضيح داد: »هفت سين رو بچين« در ژانر برنامه هاي 
بزرگسال تهيه مي شود و بيشتر خانوادگي است، به همين خاطر اين 
نوع برنامه با اهداف شبكه اول منطبق بود. »هفت سين رو بچين« يك 
جُنگ شبانه است كه اميدواريم بتوانيم در ايام نوروز مردم را شاد كنيم. 
گروه سازنده از آنجا كه خيلي دلشان براي مردم تنگ شده است، با 
وجود محدوديت زماني، ۲۴ ساعته تلاش مي كنند تا بتوانند اتفاق 
خوبي را در ايام نوروز رقم بزنند. انگار عيد فرصت خوبي براي پايان 
يافتن اختلاف صدا و سيمايي ها با عموهاي فيتيله اي و بهانه اي براي 

حضور دوباره اين گروه موفق بر آنتن رسانه ملي است.

س��ازمان رس��انه مل��ي در دوره 
مديريت دكتر سرافراز سعي خود 
را بر آن گذاشته تا در يك حركت 
منطق��ي و گام ب��ه گام عملكرد 
صداوسيما را بهبود بخشد و خط 
حركتي اين سازمان را به سمت 
يك رسانه حرفه اي هدايت كند. 
هدف گذاري كه البته يك ش��به هم حاصل نمي ش��ود و نياز به 
باز طراحي ساختار سازماني و از ميان بردن ريشه ها و عوامل منجر 
به فساد داشت كه بحمدالله تا حدودي اين ريل گذاري انجام شده 
و باقي مس��ير با درايت در حال تكميل است. حال در اين ميان 
عده اي مناف��ع خود را در خط��ر ديدند و س��عي در اتهام زني و 
مشكل تراشي روزانه براي مديران سازمان كردند. پرداختن لحظه 
به لحظه ايشان به برچسب زني و شايعه افكني به سازمان چنان 
زياد بود كه مطمئن گشتيم آنها تا امروز هنري جز ارتزاق و حيف 
و ميل منابع نداشته اند؛ چراكه وقتي با مديريت پاك دستانه دكتر 
سرافراز از كار بيكار شدند، همه وقت خود را صرف اتهام زني جهت 

بازگشت سازمان به مسير قبل كردند. 
ديگ رس��انه ملي براي مردم يعني صاحبان اصلي آن مي جوشد 
و در اين ميان اگر برخي افراد قلي��ل در بعضي نهادها نگرانند كه 
چرا س��همي بيش از مردم به آنها نمي رسد قطعاً به عقب ماندگي 
حرفه اي و اخلاقي آنان بازمي گردد. مديران رسانه ملي بايد ميان 
»حرفه اي شدن رس��انه« و »عافيت طلبي در سايه فساد اداري« 
يكي را انتخاب مي كردند و روشن بود كه رياست محترم و متعهد 
سازمان كدام را بر مي گزيدند. نبايد از مديري كه با ساده زيستي، 
پاكدستي در بيت المال و خس��تگي ناپذيري از سوي رهبر معظم 
انقلاب مورد خطاب قرار مي گيرد، انتظار ب��اج دادن به احدي را 
داشت. رسانه ملي بنا بر نظر دقيق و حرفه اي رهبر انقلاب حوزه اي 
عمومي و فراجناحي اس��ت و نبايد رفتار آن به س��ودجويي ها و 
سياس��ي كاري هاي حزبي و جناحي تنزل يابد. حال ديگر كاملًا 
روشن است كه حاشيه سازان و س��نگ اندازان در مسير حرفه اي 
شدن رس��انه ملي چه هدفي را دنبال مي كرده اند. آنها با حافظه 
ضعيف خود و يا احياناً فراموشي مصلحتي، هدايت هاي مدبرانه و 
نظرات روشن رهبري را از ياد برده اند و با رفتارهاي به دور از اخلاق 
و شأن انساني، دروغگويي و تخريب سازمان را دنبال مي كنند و در 
اين نقش آفريني مصنوعي در پيروي از ولايت، چنان كم هوشند 
كه نمي فهمند مردم اين فاصله اعجاب آور ميان حرف و عمل را به 
راحتي درك مي كنند. امروز كه تير تمام اين افراد به سنگ خورده 
است، شايعه استعفاي دكتر سرافراز را علم كرده اند تا بلكه از اين 
طريق راهي براي بازگش��ت به محل درآمدزايي بي دردسر خود 
بيابند! بايد اذعان كرد كه اين شايعه براي اينان در حد آرزو باقي 
خواهد ماند و مادامي كه شخص دكتر سرافراز منصوب رهبري باقي 
بمانند مسير يكسال گذشته را با قدرت و جديت ادامه خواهند داد و 
سازمان صداوسيما را به رسانه اي كاملاً روشن و شفاف در مناسبات 
مالي و اداري تبديل خواهند كرد. رس��انه ملي به رغم مش��كلات 
بسيار، اعم از كمبود بودجه، كه مرتفع ساختن آن از قدرت مديران 
سازمان خارج است، توانسته اعتماد مخاطبان را به اخبار رسانه ملي 
بالا ببرد و در توليدات مستندها و سريال هاي بلند موفق عمل كند 
و اين جز با هدايت هاي رهبري و تلاش مديران و كارمندان دلسوز 

سازمان و البته اعتماد مردم به مديريت جديد ميسر نبود. 
مدير شبكه مستند سيما

 رسانه ملي حرفه اي گري كند
يا عافيت طلبي؟!
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در حالي كه بعد از برگزاري 13 دوره از برنامه »مردان آهنين« 
يا »قوي ترين مردان ايران« از رسانه ملي به دلايل مختلف از 
وجود ردپاي برخي از قهرمانان ادوار پيشين مسابقات در 
نزاع هاي خياباني گرفته تا پيدا نكردن اسپانسر براي برنامه، 
از سال ۹۲ اين رسانه ديگر اين برنامه را روي آنتن نبرد، به 
تازگي سروكله اين برنامه در شبكه خانگي پيدا شده است. 
اين برنامه ارائه اي از مؤسس��ه هنرهاي تصويري سوره يعني 
مؤسس��ه نمايش خانگي وابس��ته به حوزه هنري اس��ت كه 
در ماه ه��اي اخير حض��ور فعال��ي در خريد راي��ت ويدئويي 
فيلم هاي سينمايي داشته اس��ت و با ارقام خوبي محصولات 
س��ينمايي مطرح را خريداري مي كند و بدين لحاظ رقيبي 
براي مؤسسات خصوصي حاضر در شبكه خانگي شده است. 
هم نام و هم لوگوي مؤسسه هنرهاي تصويري سوره در تيتراژ 
و داخل محصول آمده اس��ت و به نظر مي رس��د اين مؤسسه 
براي كمك به ديده ش��دن اي��ن مجموعه اين بار در ش��بكه 
خانگي سنگ تمام خواهد گذاش��ت. فرامرز خودنگاه كه در 
۱۳ دوره تلويزيون��ي »مردان آهنين« به عن��وان داور حضور 
داشت، در »مردان پولادين« هم به عنوان داور حاضر است، اما 
رضا جاوداني مجري خنده روي آن برنامه جاي خود را به يك 

مجري خنده روي ديگر به نام محمود شهرياري داده است.

 »قوي ترين مردان ايران« 
در شبكه خانگي

نما | حسین  کشتکار

كارگردان »شكارچي شنبه«، »آتش در نيستان« را مي سازد

شيخ طادي و روايت قهرماني كه جلوي حمله مغول ها مي ايستد
  بهنام صدقي 

پرويز ش�يخ  طادي، كارگردان »شكارچي ش�نبه« و برنده 
سيمرغ بلورين بهترين كارگرداني در سي  امين جشنواره 
فيلم فج�ر، از آخرين فعاليت هاي خود يعني س�اخت يك 
س�ريال تاريخي به اس�م »آتش در نيس�تان« خب�ر داد.
به گزارش »ج��وان«، پرويز ش��يخ  طادي، نويس��نده و كارگردان 
برجسته سينما در خصوص فعاليت  هاي اخير سينمايي و تلويزيوني 
خود گفت: در حال حاضر در حال نوش��تن فيلمنامه  يك س��ريال 
تاريخي به اسم »آتش در نيستان« هستم كه قرارداد نگارش آن از 
سوي آقاي صديقي با شبكه  آي فيلم بسته شده است. اين مجموعه 
راجع به يك قهرمان ايراني است كه تلاش مي كند تا اقوام ايراني را 
عليه حمله مغول  ها متحد كند و فكر مي  كنم نگارش آن حداقل يك 
سال و نيم زمان ببرد. كارگردان »شكارچي شنبه« با بيان اين نكته 
كه قصد ندارد از بازيگرهاي خيلي معروف در اين سريال استفاده 
كند، تصريح كرد: بخشي از اين مجموعه جلوه هاي ويژه خواهد بود و 
بخشي نيز در شهرك  هاي سينمايي موجود اتفاق مي  افتد كه با تمام 
شدن مرحله نگارش، لوكيشن ها انتخاب خواهد شد. شيخ  طادي 
كه پيش از اين وعده س��اخت فيلم »امپراتور جهنم« را داده بود، 
در خصوص آخرين وضعيت اين پروژه نيز اظهار داشت: فيلمنامه 
»امپراتور جهنم« تا حدودي تمام شده است و تلاش مي  كنيم پيش 
از توليد »آتش در نيستان« امكاناتي براي ساخت آن فراهم شود. با 
بنياد روايت و وزارت ارشاد صحبت هايي شده است، اما چون هزينه 
ساخت اين قسم كارها زياد است و در حال حاضر وضعيت بودجه 
فرهنگي كشور مناسب نيست، توليد اين پروژه قدري مشكل است. 

برنده سيمرغ بلورين بهترين كارگرداني در سي  امين جشنواره فيلم 
فجر در بخش ديگري از س��خنان خود يادآور شد: اين فيلم داراي 
يك سوژه حساس است كه بخشي از آن در ايران و بخشي در يك 
كشور اروپايي اتفاق مي افتد و به جريانات پشت پرده تكفيري  ها و 
منطقه مي  پردازد. گفتني است پرويز ش��يخ  طادي  در سي  امين 
دوره جشنواره فيلم فجر نيز موفق به كسب سيمرغ بلورين بهترين 
كارگردان براي فيلم »روزهاي زندگي« شده است. فيلم ارزشي كه 
به كارگرداني شيخ  طادي و تهيه  كنندگي سعيد سعدي ساخته شد و 
فيلمنامه آن نيز در انجمن سينماي دفاع مقدس رد شد و در نهايت 
تهيه  كننده مجبور شد اين فيلم را بدون كمك هاي دولتي و با هزينه 
تمام شخصي خود بسازد. با تمام اين تفاسير بايد به انتظار نشست 
و ديد پرويز شيخ  طادي، اين نويس��نده و فيلمنامه نويس موفق و 
كارگردان معروف سينما و تلويزيون با ساخت و نمايش »امپراتور 
جهنم« و »آتش در نيستان«، چه حرف هايي براي گفتن به مردم 

دارد و ناقل چه پيام هايي براي مخاطبان رسانه ملي خواهد بود.

 چگونه فيلمسازانی كه ۲ فيلم توقيفی
و به نمايش درنيامده دارند باز هم سراغ ساخت فيلم جديد می روند؟!

امام حسن مجتبی عليه السلام: 

امِنُ لمَِنْ لمَْ يهَْجُسْ فِي قَلْبِهِ   أنَاَ الضَّ

َ فَيُسْتَجَابَ لهَُ  إلِاَّ الرِّضَا أنَْ يدَْعُوَ اللَّ

كسى كه در دلش هوايى جز خشنودى 
خدا خطور نكند، من ضمانت مى كنم كه 

خداوند دعايش را مستجاب كند.
 )كافی)ط- الاسلاميه( ج۲،
ص6۲، ح 11(
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  گزارش

امير تاجيك     یادداشت

    تلویزیون

 مراسم ختم سلحشور سينماي انقلاب 
در مسجد امام صادق)ع(

    مصطفي شاه كرمي
تيزر تبليغاتي فيلم هاي سينمايي در حال اكران همچنان 
از طريق ش�بكه هاي ماهواره اي فارس�ي زبان، بدون 
كمترين واهمه و اعتنايي به تذكرات مكرر وزارت ارشاد 
از سوي تهيه كنندگان و مالكان اين آثار در حال انجام 
اس�ت و هر روز بر تعداد آثار متقاضي افزوده مي شود. 
موضوع پخش تبليغ فيلم ها در شبكه هاي ماهواره اي به 
س��ال هاي ابتدايي دهه ۸0 بر مي گردد؛ موضوعي كه به 
دليل بالا رفتن تعداد فيلم هاي متقاضي تبليغات در اين 
شبكه ها به يكي مسائل جنجالي و پر سروصداي آن ايام 

سينماي كشورمان تبديل شد. 
از آنجاي��ي كه اين مس��ئله يك تخلف قانوني محس��وب 
مي شد، مورد مخالفت مسئولان وقت قرار گرفت و بالاخره 
نتيجه اعتراض ها به اين موض��وع باعث ممنوعيت تبليغ 
فيلم ها در ماهواره ها شد و كار به جايي رسيد كه در پروانه 
نمايش فيلم هاي سينمايي به اين نكته اشاره شد كه اجازه 

تبليغ فيلم ها در ماهواره وجود ندارد. 
همچنين به همين علت بخشنامه اي از سوي معاون اول 
رئيس جمهور وقت در تاريخ ۲۵ تير ماه ۱۳۸۵ ابلاغ شد كه 
در آن آمده بود: »فعاليت هاي تمامي شبكه هاي تلويزيوني 
فارسي  زبان مستقر در خارج از كشور كه در فضاي كشور 
برنامه پخش مي كنند، براس��اس قوانين و مقررات ايران 
غيرمجاز اس��ت بنابراين انجام هر نوع مصاحبه، ارس��ال 
خبر و س��فارش آگهي به شبكه هاي ياده ش��ده، ممنوع 
بوده و لازم اس��ت از انج��ام هرگونه اق��دام در اين زمينه 

خودداري شود.«
حالا و پس از گذشت چندين سال از ابلاغ اين بخشنامه، 
چند وقتي است كه اخبار مربوط به اظهارات مسئولان و در 
مقابل واكنش كارگردانان و تهيه كنندگان درباره موضوع 
تبليغ فيلم هاي س��ينمايي در حال اكران از ش��بكه هاي 
ماهواره اي فارسي زبان كه تعدادشان با ۱0 سال اصلًا قابل 

مقايسه نيست، روندي سينوسي پيدا كرده است. 
حسين نوش آبادي به عنوان معاون حقوقي وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامي و همچنين س��خنگوي اين وزارتخانه در 
آخرين اظهارنظري ك��ه در اين رابطه داش��ته مي گويد: 
»براس��اس اين قوانين، هرگونه همكاري يا مشاركت در 
توليد برنامه تخلف محسوب مي شود. قوانين، طبق ماده 
۱0 ممنوعيت تجهيزات ماهواره اي به صراحت دستگاه ها 
را مكلف كرده تا ب��ا افرادي كه با ش��بكه هاي ماهواره اي 

همكاري دارند، برخورد شود و در ماده ۱۳ قوانين اجرايي 
ممنوعيت ماهواره نيز هر گونه ارس��ال آگهي ممنوع و بر 
اساس دستور العمل دولت و مصوبه شوراي عالي قوانين 

براي هر يك، مجازات هايي منظور شده است.«
به گفته وي، وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي با همكاري 
وزارت ارتباطات و نيز صدا وسيما موظف است آيين نامه 
ممنوعي��ت هر گونه هم��كاري در اين زمين��ه را تدوين، 

تنظيم و ابلاغ كنند. 
بر خلاف اظهارات روش��ن و بديهي مع��اون حقوقي وزير 
ارشاد در رابطه با ممنوعيت تبليغات فيلم ها از شبكه هاي 
ماهواره و مضاف ب��ر آن تخلف و هزين��ه دار بودن چنين 
اقدامي، همچنان ش��اهد روند روبه تزايد آثار و فيلم هايي 

هستيم كه در اين شبكه ها تبليغ مي شوند. 
از جمله نكات قاب��ل اعتنايي كه در اي��ن زمينه مي توان 
مطرح كرد، اينكه ظاه��راً قانون ممنوعي��ت همكاري با 
شبكه هاي ماهواره اي و يا تبليغ  آثار سينماي كشورمان 
در اين ش��بكه ها آنچنان كه بايد تأثير گ��ذار و بازدارنده 

نبوده است. 
چه اينكه اگر وزارت ارش��اد به عنوان متولي اصلي در اين 
زمينه به جاي مصاحبه ها و واكنش هاي رسانه اي، اقدام به 
تهيه و تدوين لايحه قانوني دربردارنده و حاوي محروميت، 
جريمه و هزينه هاي مادي و معن��وي بازدارنده و ارائه آن 
به مجلس ش��وراي اس��لامي به منظور تأيي��د و تصويب 
نمايندگان محترم و تبديل ش��دنش به قانون كند؛ قطعاً 
ايجاد بازدارندگي و محروميت هاي قانوني اثرگذارتر، از هر 

كار ديگري بهتر است. 
نكته تأس��ف آور و غم انگيز اينكه برخي تهيه كنندگان و 
صاحبان فيلم هاي تبليغ شده در شبكه هاي ماهواره اي 
به لطف تساهل و گاه تغافل مسئولان ذي مدخل و دولتي 
و همچنين »رايگان« بودن و هزينه نداشتن اين تبليغات، 
درخواس��ت پخش تيزر فيلم هايش��ان را به مس��ئولان 
شبكه هاي ماهواره اي مانند »جم تي وي« ارائه مي كنند. 
تهيه كننده يكي از آثاري كه هم اكنون فيلمش بر پرده 
 اكران بوده و همزمان تبليغات ماهواره اي آن از ش��بكه 
»جم تي وي« پخش مي ش��ود، با صحه گذاش��تن روي 
رايگان بودن تبليغات ماه��واره اي، وجود برخي موانع و 
مش��كلات داخلي براي پخش تيزرها و نيز هزينه بالاي 
تبليغات ميداني را از جمله عوام��ل مؤثر در توجيه اين 

اقدامش مي داند.

   حامد مظفری
اينكه در س�ينماي ايران فيلمس�ازاني پيدا 
مي ش�وند ك�ه مي توانن�د حتي ب�ا توقيف 
فيلم ه�اي قبلي ش�ان همچن�ان ب�ه كار 
فيلمس�ازي بپردازند، پديده تازه اي نيست. 
اين پديده در سه دس�ته قابل بررسي است. 

  توقيف محصولات كارگردانان 
امتحان پس داده

زماني ب��ا كارگردانان��ي روبه رو هس��تيد مانند 
ابراهيم حاتمي كيا يا كمال تبريزي كه به واسطه 
كارنامه پر و پيمان قبلي خ��ود وقتي با توقيف 
آثاري چ��ون »پ��اداش« و »خيابان هاي آرام« 
يا »به رن��گ ارغوان« و »گزارش يك جش��ن« 
روبه رو مي شوند باز هم مي توانند شرايط توليد 
اثر را فراهم كند؛ در اينجا توقيف اثر، يك استثنا 
در كارنامه فيلمساز به شمار مي آيد و البته چون 
فيلمساز امتحان خود را پس داده، طبيعي است 
كه به واس��طه كارنامه قبلي اش باز هم حمايت 

پشت خود داشته باشد و فيلم توليد كند. 
   توقيف محصولات جشنواره اي سازان

اما در مورد فيلمسازي كه هر چه ساخته، توقيف 
شده اس��ت و به دليل مش��كلات مميزي امكان 
اكران قانوني نيافته، اين فيلمسازي دوباره چگونه 
صورت مي گيرد؟ زماني چهره هايي را داريم مانند 

جعفر پناهي و ابوالفضل جليلي كه به واسطه توليد 
فيلم در خدمت منويات جشنواره هاي آن طرفي 
و البته دريافت جوايز نقدي از اين جش��نواره ها 
امكان ادامه فعاليت پيدا مي كنند يعني اين گروه 
به جاي آنك��ه براي مردم خودش��ان فيلم توليد 
كنند و به واس��طه اكران در داخل، دخل و خرج 
كنند، آنتن هايشان را به س��مت جشنواره هاي 
آن طرف��ي مي چرخانند و با نماي��ش تصاويري 
اگزوتيك از ايران و س��ود حاصل از لبخندهاي 
داوران آن طرفي)!( به فيلمسازي ادامه مي دهند. 
براي اين گروه البته خوردن انگ توقيف به فيلم 
نه تنها مضر نيست كه نوعي certificate )سند( 
است كه بتوانند به وسيله آن در جشنواره هاي آن 

طرفي بازار گرمي داشته باشند. 
    نوچه هاي چهره هاي انحرافي

دسته سومي كه اخيراً در س��ينماي ايران در حال 
نش��و و نما هس��تند، فيلمسازاني هس��تند كه نه 
فيلم هايش��ان مجوز اكران در داخل مي گيرد و نه 
چنان كه بايد در جشنواره هاي آن طرفي به نمايش 
در مي آيد، اما باز هم اين گروه قادرند فيلم بسازند! و 
البته حتي با توقيف فيلم هاي قبلي هم مشكلي براي 
دريافت پروانه ساخت فيلم جديد پيدا نمي كنند. 
اينكه چنين فيلمس��ازاني چطور مي توانند ارتزاق 
كنند را بايد به مشاغل فرعي اين فيلمسازان نسبت 

داد؛ مش��اغلي كه در حاش��يه زندگي ستاره هاي 
شناخته شده سينما تعريف مي شود. 

همان طور كه در بدنه سينماي ايران چهره هايي 
را داريم كه در نهايت اخ��لاق حرفه اي، زندگي 
سالمي را در پيش گرفته اند، هستند چهره هايي 
كه در مسير انحرافي قرار گرفته اند؛ مسيري كه 
از دل پارتي هاي شبانه و دورهمي هايي مي گذرد 
كه در آنها مصرف همه جور مخدر و مس��كراتي 
رايج اس��ت. طبيعي اس��ت كه اي��ن چهره هاي 
انحرافي براي تهيه محصولات مصرفي در چنين 
دورهمي هايي نياز به نوچه هايي گوش به فرمان 

دارند كه سور و سات را براي آنها فراهم كنند. 
 اين نوچه ها در قبال انجام اين مس��ئوليت شريف 
اندك ان��دك در كنار اين چهره ها از كيف كش��ي 
تا مديريت برنامه رش��د مى كنند و حتي به مقام 
كارگرداني هم نائل مي ش��وند. زم��ان كارگرداني 
نوچه ه��ا، ديگر وقت جب��ران اس��ت؛ چهره هاي 
انحرافي به رايگان در محصولات توقيفي نوچه هاي 
خود ايفاي نقش مي كنند و البته كه چون مي دانند 
اين آثار بناست توقيف شوند، كمترين اهميتي هم 

به خروجي كار نمي دهند. 
   لزوم برخورد صريح مديران

نظارتي سينما
البته كه در اين مسير هم آن چهره انحرافي و هم 
نوچه اي كه كارگردان شده از نظر خود يك رابطه 
منطقي را پيش برده اند، ولي چرا سيستم نظارت 
سينمايي نسبت به اين اتفاقات بي توجه است؟

چرا نظارت سينمايي كه نش��ان داده حتي يك 
واژه خطرساز هم از جلوي چشمانش بي سانسور 
عبور نمي كند در برابر چنين نوچه-كارگرداناني 
بي تفاوت است؟ چرا وقتي فيلمساز كارنامه اش 
پر از فيلم توقيفي اس��ت، باز هم پروانه ساخت 
مي گيرد؟ و بعد از آنكه فيلم ساخته شد، همين 
سيس��تم نظارت��ي آن را توقي��ف مي كند؟ چرا 
سيس��تم نظارتي كه فيلم قبلي يك كارگردان 
را به دلي��ل نماهاي گاه و بي��گاه و بي دليلش از 
»مس��تراح« توقيف كرده بود حالا و در برخورد 
با فيلمنامه تازه اين كارگ��ردان بدون كمترين 

سختگيري پروانه ساخت مي دهد؟

 ماجرای پول هایی که با منشأ نامعلوم 
در سینما می چرخد

   خبر

مراس�م خت�م مرح�وم ح�اج ف�رج الل سلحش�ور، روز چهارش�نبه در 
مس�جد ام�ام ص�ادق)ع( واق�ع در مي�دان فلس�طين برگ�زار مي ش�ود. 
به گزارش »جوان«، در پي درگذشت هنرمند انقلابي و سينماگر متعهد، مرحوم حاج 
فرج الله سلحشور، مراسم ختم اين فقيد سعيد روز چهارشنبه ۱۲ اسفند از ساعت ۱۵ 
تا ۱6:۳0 در مسجد امام صادق)ع( واقع در ميدان فلسطين تهران برگزار مي شود. زنده 
ياد فرج  الله سلحشور، بازيگر، چهره  پرداز، نويس��نده و كارگردان ايراني فعاليت هنري 
خود را با بازي در فيلم »توبه نصوح« در سال ۱۳6۱ به كارگرداني محسن مخملباف آغاز 
كرد. وي كارگرداني مجموعه هاي تلويزيوني تاريخي - مذهبي چون »ايوب پيامبر«، 
»مردان آنجلس« و »يوسف پيامبر)ع(« را در كارنامه خود دارد. سلحشور را بايد از معدود 
هنرمندان كشور بدانيم كه مبناي ورودش به وادي هنر، بر اساس اعتقاد قلبي و مشي 
ديني خانواده او بود. همين اتفاق سبب شد تا او در طول سالياني كه در عرصه هنر فعاليت 
مي كرد، هيچ گاه از اين خط قرمز اعتقادي خارج نشود و علاوه بر قالب اجرا و نگارش، 
به صورت زباني نيز به بسط انديشه ها و دغدغه هاي خود بپردازد. سلحشور در سال هاي 
منتهي به انقلاب، همواره در نمايش  هاي مدرسه  اي و مسجدي فعاليت داشت كه زمينه 
محتوايي تمامي اين آثار را انقلاب و موضوعات ديني تشكيل مي داد. همين عقبه نمايشي 
سبب شد تا او در سال  هاي نخست فعاليت هاي سينمايي اش در كشور، در سه فيلم كوتاه 
بازي كند؛ فيلم هاي كوتاهي كه مهم ترينش »يا سقاي تشنه لب« رسول ملاقلي  پور بود. 
متأسفانه در ۲7 دي ۱۳۹۴، ريه هاي سلحشور از كار افتاد و در بيمارستان بستري شد و 
چندي بعد اعلام شد پزشكان اميدي به بهبود او ندارند و حالش وخيم است. صبح روز 
شنبه ۸ اسفند نيز در بيمارستان بقيه الله تهران دعوت حق را لبيك گفت. پيكر مرحوم 
سلحشور با بدرقه انبوهي از دوستداران هنر انقلاب در محل امامزاده سيد جعفر و حميده 

خاتون باغ فيض، در جوار مزار شهداي گمنام آرام گرفت. 

به دليل مشكلات مديريتي و مالي و با انتشار نامه اي خطاب به وزير ارشاد 

علي رهبري از رهبري اركستر سمفونيك تهران استعفا داد
   مصطفي محمدي

علي رهب�ري، مدير هن�ري اركس�تر س�مفونيك تهران با نوش�تن 
نامه اي خط�اب به عل�ي جنت�ي، وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي از 
رهبري و مديريت هنري اركس�تر س�مفونيك تهران اس�تعفا كرد. 
پس از مش��كلات بس��ياري كه در ماه هاي اخير پيش روي اركستر سمفونيك 
تهران قرار داشت و كش و قوس هاي فراواني كه بين بنياد رودكي و رهبر اركستر 
سمفونيك تهران بر سر مسائل مختلف ايجاد شد، بالاخره روز گذشته علي رهبري 
با انتشار نامه سرگشاده و گلايه آميزي خطاب به وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
كه نشان دهنده اوضاع بد موسيقي است، از سمت مدير هنري و رهبري اركستر 
سمفونيك تهران استعفا كرد. چند وقتي است رشته امور موسيقي كشور از دست 
مسئولان وزارت ارشاد به خصوص علي مرادخاني، معاون هنري وزير ارشاد خارج 
شده است. پس از اتفاقات خانه موس��يقي و استعفاي حسين عليزاده از اعضاي 
هيئت مديره اين خانه و نيز شكايت سلسله وار و هدفمند خوش نشين هاي خانه 

موسيقي از برخي اعضاي اين تشكل صنفي كه منجر به امضاي تومار 600 نفري در 
حمايت از عليزاده و كساني كه از آنها شكايت شده بود، حالا انتشار نامه سرگشاده 
علي رهبري و استعفايش از اركستر سمفونيك تهران نشان دهنده پيچيده شدن 
كلاف سردرگم موسيقي است. در بخش��ي از اين نامه كه علي رهبري از اوضاع 
اركستر سمفونيك و همچنين مديريت غيرحرفه اي بنياد رودكي براي اركستر 
گلايه هايي را مطرح كرده، آمده است: »متأسفانه دادن اختيار اين اركستر به بنياد 
رودكي از   همان ابتداى كار، اشتباهي بزرگ بوده است. با وجود اخبار غيرواقعي 
در رسانه ها از طرف آقاي جمالي در شش ماه گذشته حتي يكبار هم دستمزد اين 
افراد به طور كامل پرداخت نشده است و قراردادي هم براي آينده در دست ندارند. 
بنده هم تا به امروز تمام مشكلات را تحمل كرده ام ولي نه تنها ديگر اميدي براي 
ادامه كار با اين بنياد غيرحرفه اي ندارم، بلكه با تقديم استعفاي خودم از سمت 
رهبر دائم و مدير هنري اين اركس��تر، راه را براي نوازندگان باز مي كنم تا شايد 

بتوانند سازمان ديگري را در اين مملكت براي ادامه كار خود پيدا كنند.«


